
ترجمه كتاب »دا« به زبان اسپانيولي
رئيس دانش�كده زبان ها و ادبيات امريكاي لاتين 
دانشگاه تهران از اتمام ترجمه كتاب »دا« به زبان 
اس�پانيولي و انتش�ار آن در اس�پانيا و كشورهاي 

امريكاي لاتين خبر داد. 
مريم حق روستا، نويسنده، مترجم و رئيس دانشكده زبان ها 
و ادبيات امريكاي لاتين دانشگاه تهران درباره ترجمه كتاب 
»دا«، بيان داشت: ترجمه اين كتاب به زبان اسپانيايي از 
سه سال گذشته آغاز شده است كه اكنون كار ترجمه آن به پايان رسيده و در مرحله 
ويراستاري قرار دارد.  وي با اشاره به دلايل ترجمه اين كتاب، اضافه كرد: كتاب »دا« را 
به اين دليل به زبان اسپانيايي ترجمه كردم تا جنبه هاي مختلف و پنهاني كشورمان را 
كه ساير كشورهاي جهان از آن بي اطلاع هستند به ويژه حضور زنان ايراني در جامعه 
و فداكاري آنها در دوران جنگ تحميلي و هشت دفاع مقدس را به مردم ساير كشورها 
معرفي كنم.  حق روستا ادامه داد: ناشر كتاب »دا« به زبان اسپانيايي را سازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسلامي معرفي خواهد كرد و قطعاً نيز اين كتاب در كشور اسپانيا و كشورهاي 
امريكاي لاتين به چاپ خواهد رسيد.  به گفته اين استاد دانشگاه، ترجمه كتاب »دا« 
به زبان اسپانيايي تا سه هفته آينده به سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامي تحويل داده 
خواهد شد و تا پايان سال نيز منتشر و در كشور اسپانيا و كشورهاي امريكاي لاتين روانه 
بازار نشر خواهد شد.  بر اساس اين گزارش، »مريم حق روستا« رئيس دانشكده زبان ها و 
ادبيات خارجي دانشگاه تهران است.  وي تاكنون 7 عنوان كتاب را تأليف و ترجمه كرده 
است كه از جمله آن مي توان به كتاب »داستان هاي فولكوريك ايراني« به زبان اسپانيايي 
در كشور اسپانيا، كتاب »تاريخ امريكاي لاتين« به زبان فارسي، كتاب »تأثير ادبيات 

فارسي بر ادبيات اسپانيايي زبان« اشاره كرد كه منتشر و روانه بازار نشر شده است.

برگزاري مسابقه پيامك رضوي
شش�مين جش�نواره پيامك رضوي در دو مقطع 
سني دانش آموزي و بزرگسال برگزار مي شود كه 
طي آن به برگزيدگان ۱۵۰ ميليون ريال جايزه نقدي 

اهدا خواهد شد. 
به گزارش »جوان« فراخوان س��يزدهمين جش��نواره 
بين المللي فرهنگي هنري امام رض��ا)ع( كه دبيري آن 
بر عهده سيدجواد جعفري است، همزمان با شب ميلاد 
فرخنده امام موسي كاظم)ع( در سه بخش استاني، ملي و بين الملل فراخوان داد.  يكي 
از بخش هاي هشتگانه فراخوان به برنامه هاي مطبوعاتي و ديجيتالي اختصاص دارد 
كه سه برنامه را شامل مي شود.  جش��نواره جلوه هاي فرهنگ رضوي در مطبوعات و 
خبرگزاري ها توس��ط اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي گيلان برگزار مي شود كه هر 
سال با استقبال خوب خبرنگاران همراه است. جشنواره رسانه هاي ديجيتال رضوي 
نيز به همت مركز توسعه فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجيتال وزارت ارشاد برگزار 
خواهد شد.  سومين جشنواره اين بخش كه يك جشنواره عمومي با گستره حداكثري 
اس��ت، »جش��نواره پيامك ادبي رضوي« نام دارد كه به همت مركز روابط عمومي و 
اطلاع رساني وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي برگزار خواهد شد. ششمين دوره اين 
جشنواره در دو مقطع سني دانش آموزي )تا 18 سال( و بزرگسال )بالاي 18 سال( و به 
50 نفر از برگزيدگان جوايز نقدي اعطا خواهد شد.  متن هر پيامك حداكثر بايد 250 
كاراكتر را شامل شود و تا اول مرداد 1394 به ش��ماره 100038513 پيامك گردد.  
علاقه مندان براي كسب اطلاعات بيشتر درباره جشنواره امام رضا)ع( مي توانند به وبگاه 
 »شمس توس« مراجعه كنند. همچنين سامانه پيام كوتاه: 30007888 و شماره تلفن :
 9 - 05132283044 به عنوان پل ارتباطي ميان جشنواره و مخاطبان معرفي شده است. 

 داس�تان انيميش�ن »توهم« 
چيست؟

انيميش��ن »توه��م« يك انيميش��ن دو 
دقيقه اي است و موضوع آن انسان شناسي 
اس��ت. در م��ورد اينكه چط��ور يك فرد 
خودش و ديگران را فراموش مي كند و از 
آنها دور مي شود. چون اين انيميشن خيلي 
كوتاه است توضيح بيشتري نمي دهم كه 

موضوع لو برود. 
تكني�ك ب�ه كار رفت�ه در اين 

انيميشن چيست؟
تكنيك اين انيميش��ن سه بعدي است و 
متحرك سازي آن بس��يار خوب صورت 
گرفت��ه اس��ت. در صحنه ه��اي اصلي، 
ش��خصيت مح��وري داس��تان ش��روع 
به س��خنراني مي كند. ب��راي اينكه اين 
صحنه ها خوب دربياي��د خودم چندين 
ساعت با هيجان بس��يار سخنراني كردم 
و از انيماتور اين انيميش��ن خواستم كه 
متحرك س��ازي ها را بر آن فيلم ها انجام 
دهد و نهايتاً نتيجه اي كه به دس��ت آمد 

خيلي خوب بود. 
 Festimation جايگاه جشنواره
امريكا در ميان فس�تيوال هاي 

انيميشن كجاست؟
اين فستيوال كه در ايالت مونتاناي امريكا 
برگزار مي گردد يك فستيوال تخصصي و 
بين المللي در زمينه انيميش��ن است كه 
از كش��ورهاي مختلف در اين فستيوال 
شركت مي كنند. بنابراين فكر مي كنم يك 

فستيوال معتبر و بين المللي است. 
چطور ش�د كه »توهم« به اين 

جشنواره راه يافت؟
من با اين جشنواره از طريق اينترنت آشنا 
شدم و ثبت نام كردم و كارم را براي آنها 
ارس��ال كردم و آنها هم كار م��ن را براي 

رقابت نهايي انتخاب كردند. 
تصور داوران امريكايي نسبت 
به توليد آثار ايراني چطور بود؟ 

آيا نمايش »توهم« توانست در 
اين ديدگاه ها تأثيري بگذارد؟

من اطلاع��ي از تص��ور داوران امريكايي 
نسبت به توليد آثار ايراني ندارم اما مي دانم 
ك��ه در جش��نواره هاي خارجي كيفيت 
ساخت و فيلمنامه برايشان مهم است و 
فكر نمي كنم به اين توجه داشته باشند كه 
اين كار به چه كشوري تعلق دارد. وقتي 
يك جشنواره بين المللي است هر كاري 
كه از نظ��ر داوران ارزش هنري بالاتري 

داشته باشد انتخاب مي شود. 
پي�ش از اي�ن ش�ما از م�ردم 
خواس�ته بوديد كه ب�ا مراجعه 
به سايت جشنواره به نفع شما 
رأي دهند، تأثي�ر آن رأي ها در 

دريافت جايزه چقدر بود؟
يكي از ويژگي هاي هنرمندان اين است 
كه دوس��ت دارند كارهايشان ديده شود 
و از نظ��رات ديگ��ران در مورد كارش��ان 
مطلع شوند. 16 اثر برتر جشنواره حدود 
12 روز در سايت مربوط به جشنواره در 
حال رقابت بودند. اين فرصت خوبي بود 
كه علاقه مندان به انيميش��ن كار من را 
ببينند و نظر بدهند. من هم اطلاع رساني 
كردم و خوشبختانه استقبال مردم خوب 
بود و آرايي كه دادند به همراه آراي افراد 
خارجي از ساير كش��ورها منجر به برنده 
شدن كار من شد كه همين جا از كساني 
كه انيميش��ن من را ديدند و به آن رأي 

دادند تشكر مي كنم. 
»توه�م« پي�ش از اي�ن در چه 
جش�نواره هايي حضور داشته 

است؟
انيميشن توهم تاكنون در 11 جشنواره 
بين المللي در كشورهاي امريكا، استراليا، 
برزيل، هند و مكزيك انتخاب ش��ده و به 
مرحله نهايي راه يافته است. در جشنواره 
Festimation امري��كا جايره بهترين 
انيميشن از نگاه مخاطبين را كسب كرده 

و در يكي ديگر از اين جشنواره ها هم جايزه 
بهترين انيميشن را به دست آورده است 
كه پس از اختتاميه جشنواره جزئيات آن 

را به اطلاع تان خواهم رساند. 
با توجه به درخشش انيميشن 
توهم، جايگاه آث�ار پويانمايي 
ايراني را در صنعت انيميش�ن 
جهان چطور ارزيابي مي كنيد؟

طي س��ال هاي گذش��ته به رغ��م همه 
ضعف هاي موجود، انيميشن ايران رشد 
چشمگيري داشت و توانست جزو معدود 
كشورهاي توليد كننده انيميشن قرار گيرد 
اما متأسفانه در دو، س��ه سال گذشته به 
دليل كاهش چشمگير بودجه هاي توليد، 
ش��ركت هاي توليد كننده انيميش��ن به 
شدت آسيب ديدند و نيروهاي متخصص 
اين رش��ته براي مدت ها بيكار ش��دند و 
متأسفانه بس��ياري از آنها نيز به كارهاي 
غيرمرتب��ط ب��ا انيميش��ن روي آوردند! 
بنابراين حركتي كه خوب ش��روع شده 
بود و رو به رشد بود ناگهان دچار وقفه شد 
و شركت ها و نيروهايي كه سال ها در اين 
زمينه به طور تخصصي فعال شده بودند 
غيرفعال يا نيمه فعال شدند و طبيعتاً اين 
موضوع باعث تنزل جاي��گاه بين المللي 
انيميشن ما خواهد ش��د و من اميدوارم 
مسئولان هر چه س��ريع تر چاره اي براي 

اين موضوع بينديشند. 
آيا ايران مي تواند سهمي از بازار 

انيميشن داشته باشد؟
مس��لماً مي تواند. منتها اين بس��تگي به 
عوامل و شرايط مطلوب اقتصادي براي 
توليدكنندگان انيميشن دارد. در كشور 
ما به دليل نوپا بودن صنعت انيميشن و 
نبودن شبكه هاي تلويزيوني خصوصي، 
اين صنع��ت به حمايت ه��اي اقتصادي 
دولت و تلويزيون نياز دارد ت��ا بتواند به 
مرور زم��ان روي پاي خود بايس��تد. به 
نظر م��ن در آن زم��ان كه چن��دان دور 

از ذهن هم نيس��ت س��رمايه و ارز قابل 
توجهي وارد كشور خواهد شد. ملاحظه 
مي كنيد كه رشته هاي مختلفي از هنر و 
كامپيوتر در توليد انيميشن نقش دارند 
و رشد انيميش��ن به رشد چشمگيري از 
اشتغالزايي در كشور و س��رمايه گذاري 
ارزي منجر خواهد ش��د. كمتر كاري را 
مي توانيد پي��دا كنيد كه اي��ن حجم از 
نيروهاي مختلف را بتواند كنار هم مورد 
استفاده قرار دهد. اميدوارم مسئولان ما 
به اين نكات توجه كرده و در اهميت اين 
موضوع بيشتر تأمل كرده و بيشتر به آن 

توجه نمايند. 
چطور مي ت�وان ذائقه كودكان 
ايراني را به سمت دنبال كردن 

آثار ايراني متمايل كرد؟
طي سال هاي اخير اقدامات خوبي توسط 
مديريت مركز صبا صورت گرفت، يكي از 
آن اقدامات دس��ته بندي انواع انيميشن 
)دو بعدي، س��ه بعدي، كات آوت و غيره( 
و تش��كيل گروه هاي تخصص��ي مرتبط 
با آن بود. گذش��ته از اش��كالاتي كه هر 
كاري مي تواند داش��ته باشد در مجموع 
حركت مركز پويانمايي صب��ا در جهت 
تخصصي كردن كار و ارزش��گذاري آنها 
و توليد آثار ارزش��مند خوب بوده است. 
همين تخصصي كردن كارها و استفاده 
از كارشناس��ان و توليد آثار انيميش��ني 
خوب و جذاب ب��ا معياره��اي فرهنگي 
اي��ران مي تواند ب��ه جذب ك��ودكان به 
طرف انيميش��ن هاي ايراني منجر شود. 
امروز كيفي��ت برخي از انيميش��ن هاي 
ايراني آنقدر خوب اس��ت كه عده اي فكر 
مي كنند آنها محصول خارج از كشور ند 
و وقتي متوجه مي شدند كه داخل كشور 
ساخته شده تعجب مي كردند؛ خب اين 
نشان مي دهد كه اگر از توليدكننده هاي 
انيميش��ن حمايت خوبي صورت گيرد 
مي توان با انيميشن هاي خارجي رقابت 
كرد و چيزي دور از ذهن نيست. من هر 
بار كه انيميشني مي سازم واقعاً مي خواهم 
اتفاقي در انيميشن ايران صورت گيرد و 

انيميشن ايران را يك گام به جلو ببرم. 
پيش از اين انيميشن »رستوران 
جنگل« به كارگرداني ش�ما از 
تلويزيون پخش شده است، كار 
جديدي براي پخش از تلويزيون 

در دست توليد داريد؟
دو تا پروژه تأييد شده دارم. يكي رستوران 
جنگل )2( كه ادامه رستوران جنگل )1( 
اس��ت. فيلمنامه ه��اي مجموعه جديد 
»رستوران جنگل« آماده است و اميدوارم 
طي يكي دو م��اه آينده بتواني��م توليد 
مجموعه را آغاز كنيم. پ��روژه ديگر نيز 
يك مجموعه 26 قسمتي با تكنيك كات 
آوت اس��ت به نام »قصه هاي ابريشمي« 
ك��ه بيش��تر فيلمنامه ه��اي آن آم��اده 
ش��ده و اميدوارم بعد از شروع رستوران 
جنگل، توليد اين مجموعه را نيز بتوانيم 

كنيم.  آغاز 
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 جزو معدود كشورهاي توليد كننده انيميشن هستيم 
ولي حمايت نمي شويم

گفت وگوي »جوان« با كارگردان انيميشن »توهم« برنده جايزه جشنواره Festimation امريكا

   سپيده آماده
آمارها نش��ان از اين دارد ك��ه 31 فيلم از 38 
فيلمي كه اين روزها مراحل پاياني توليد براي 
حضور در جش��نواره فيلم فجر را پش��ت سر 

مي گذارند، در ژانر اجتماعي توليد شده اند. 
چند سالي است كه ژانر اجتماعي، ژانر غالب 
آثار س��ينمايي ما لقب گرفته است، اينكه چه 
اتفاقي س��بب شد س��ينماي ما از غلبه حوزه 
ك��ودك در دهه 60، در س��ال هاي دهه 70 و 
در ادامه آن دهه 90 به دست اجتماعي سازها 
بيفتد، بيش از هر چي��ز به تغييرات اجتماعي 
جامعه در طول يكي دو دهه اخير بازمي گردد. 
افزايش جمعيت ج��وان در نتيج��ه افزايش 
مواليد دهه ش��صتي كه در سال هاي دهه 80 
به آستانه 20 س��الگي رس��يده بودند، باعث 
شد كه سينماي ما با جامعه مخاطبي روبه رو 
شود كه غالب شان در س��نين ابتداي جواني 
به سر مي بردند و در همين راس��تا غالب آثار 
س��ينمايي دهه 80 س��ينماي ايران روايتگر 
مشكلات و مسائل روز جوانان و نوجواناني بود 
كه حجم بالايي از جمعيت را به خود اختصاص 
داده بودند. جمعيت20 تا 35 س��الي كه بنابر 
آخرين آمارها 24 ميليون از جمعيت كشور را 
تشكيل مي دهند و پرداخت سينمايي سازها 
در دهه 90 هم باز با محوريت مش��كلات آنها 
ش��كل گرفت، اما مش��كلاتي كه با معضلات 
توليدات دهه 80، تفاوت داشت. در نتيجه اين 
روزها غالب آثار سينماي ما در ژانر اجتماعي 
توليد مي شود، ژانري كه بيش از ساير ژانرها، 
هم مورد علاقه جوانان است و هم بيان كننده 
مس��ائل و مش��كلات آنها. البته در اين ميان، 
ارائه راهكار به مخاطبان در عين بيان مسائل 
و مشكلات اجتماعي مي تواند بارقه اميد را در 
ذهن مخاطباني ايجاد كند كه شايد براي پيدا 
كردن افقي تازه راه س��الن هاي س��ينما را در 

پيش مي گيرند. 
در اين ميان و در دوره حيات دوباره سينماي 
اجتماعي، اين روزها مانند زمان هاي مش��ابه 
س��ال هاي اخي��ر، س��ينمايي ها پركارترين 
روزهايشان را تجربه مي كنند.آذر ماه امسال 
ه��م مانند س��ال هاي پيش خب��ر از روزهاي 
پاياني ضرب الاجل تولي��د دارد و در كنار 90 
فيلمي كه پس از پايان مراحل فني در انتظار 
آغاز جشنواره سي و سوم به سر مي برند، 38 
فيلم هم اين روزها روزهاي پراسترس پاياني 
توليد ش��ان را س��پري مي كنند. در ميان 31 
اثر اجتماعي اين روزه��اي عرصه توليد، فيلم 
سينمايي »هاري« ساخته اميراحمد انصاري و 
تهيه كنندگي علي شاه حاتمي و مهدي مددكار 
با محوريت مشكلات ش��هري در كنار »مرگ 
ماهي« روح الله حجازي، »360 درجه« س��ام 

قريبيان، »عصر يخبن��دان« مصطفي كيايي، 
»اسب سفيد پادشاه«، »چهارشنبه 19 آبان« 
وحيد جليلوند، »شيفت شب« نيكي كريمي، 
»چهارش��نبه خون به پا مي ش��ود« حماسه 
پارسا، »آزادي مشروط« حسين مهكام و »رخ 
ديوانه« ابوالحس��ن داوودي اي��ن روزها روي 
ميز تدوين به سر مي برند. علاوه بر فيلم هاي 
اجتماعي  روي ميز تدوين آثار ديگر اجتماعي 
هم هس��تند مانند »مردي كه اس��ب ش��د« 
اميرحسين ثقفي، »مشرف به كوچه بي نام« 
هاتف عليمرداني، »بهمن« مرتضي فرشباف، 
»دلتاايك��س« عليرض��ا اميني، »م��ادر قلب 
اتمي« علي احمدزاده، »خانه دختر« شهرام 
شاه حسيني، »دلم مي خواد« بهمن فرمان آرا، 
»شانس عش��ق تصادف«  و »دريا كنار« آرش 
معيريان، »من ديه گو مارادونا هستم« بهرام 
توكلي، »اعترافات ذهن خطرناك من« هومن 
سيدي، »شكاف« كيارش اسدي زاده، »يحيي 
سكوت نكرد« كاوه ابراهيم پور و تهيه كنندگي 
تينا پاك��روان، »نهنگ عنبر« س��امان مقدم، 
»آدم ب��اش« مجيد جوانم��رد، »چاقي« راما 
قويدل، »س��راب« س��عيد چ��اري، »قندون 
جهيزيه« س��اخته علي ملاقلي پ��ور، »طعم 
ش��يرين خيال« كمال تبريزي، »اين س��يب 
هم براي تو« س��يروس الوند، »تابو« خس��رو 
معصومي، كه اين روزها مراحل فني را پشت 
سر مي گذارند. از آثار اجتماعي در حال توليد 
اين روزها كه بگذريم، ژانر سياسي و تاريخي 
هم در اين روزهاي س��ينما كم كار نيس��ت و 
»روباه« افخمي، »يتيم خانه ايران« ابوالقاسم 
طالبي، »مزار ش��ريف«، »آوازهاي سرزمين 
من« عب��اس رافعي هم فيلم هاي سياس��ي و 
امنيتي توليد اي��ن روزهاي س��ينماي ايران 
اس��ت. ژانر دفاع مقدس هم اين روزها آثاري 
مانند »بهار در پائيز« صادق دقيقي، »حكايت 
عاشقي« احمد رمضان زاده را در كارنامه خود 
دارد و تنها اث��ر كمدي كه اي��ن روزها مقابل 
دوربين سينمايي س��ازها قرار دارد هم ايران 
برگر مس��عود جعفري جوزاني است.  با توجه 
به غلبه ژان��ر اجتماع��ي در مي��ان 90 فيلم 
توليد شده و 38 فيلم در حال توليد، مي توان 
انتظار آثاري به ياد ماندني را از سي و سومين 

جشنواره فيلم فجر داشت. 

مجلس، دولت را مكلف كرد براي گسترش، 
تكميل و پوشش كامل ديجيتالي شبكه هاي 
تلويزيوني كش�ور توسط س�ازمان صدا و 
سيما در مدت زمان ش�ش ساله، نسبت به 
پيش بين�ي اعتب�ار لازم در قوانين بودجه 

سنواتي اقدام كند. 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه 
علني روز گذش��ته )چهارش��نبه( و در ادامه 

رسيدگي به طرح دائمي ش��دن احكام لوايح 
بودجه هاي س��نواتي، ماده الحاقي 44 را پس 
از بحث و بررسي به تصويب رساندند.  مجلس، 
دولت را مكلف كرد براي گسترش، تكميل و 
پوشش كامل ديجيتالي شبكه هاي تلويزيوني 
كشور توسط سازمان صدا و س��يما در مدت 
زمان شش ساله، نس��بت به پيش بيني اعتبار 

لازم در قوانين بودجه سنواتي اقدام كند.  

غلامعلي حدادعادل نماينده مجلس شوراي 
اسلامي و رئيس فرهنگستان ادب فارسي 
همراه با همسر خود ش�امگاه سه شنبه ۱۱ 
آذرماه با حضور در سينما آزادي به تماشاي 

فيلم »شيار ۱۴۳« نشستند. 
چندي پيش حدادع��ادل نماين��ده مجلس 
شوراي اسلامي در پاسخ به سؤال خبرنگاران 
مبني بر اينكه آيا فيلم ش��يار 143 را ديده ايد 
و نظرتان چيست؟ گفت: هنوز فرصت نكردم 
كه اين فيل��م را ببينم اما ب��ه زودي اين فيلم 
را خواه��م ديد، احس��اس مي كن��م در حوزه 
ادبيات و هنر دفاع مقدس جامعه ما به س��وي 
نوآوري و گسترش كمي و اعتلاي كيفي پيش 
مي رود. وي همچنين افزود: اي��ن موضوع را 
هم مي توان در عرص��ه خاطرات دفاع مقدس 
و هم در س��ينماي دفاع مقدس ش��اهد بود. 
اين مهم موجب ش��ده كه س��ينما به داخل 
خانواده ش��هدا راه پيدا كند. هفته گذشته به 
ديدار مادرم رفته ب��ودم كه او ب��ه من گفت: 
امشب مي خواهم به ديدن فيلم »شيار 143« 
بروم، مادر من 85س��اله است و زماني كه از او 
پرس��يدم فيلم چگونه بود. او گفت كه راضي 
است.  رئيس فرهنگستان زبان فارسي تصريح 
كرد: فيلم شيار 143 نش��ان داد كه مادران و 
خانواده هاي شهدا نيز با سينماي ايران ارتباط 
خوبي برقرار مي كنن��د و از آن بهره مي برند.  
شامگاه سه شنبه 11 آذرماه حدادعادل همراه 
همسر خود دكتر طيبه ماهروزاده با حضور در 
سينما آزادي به تماش��اي فيلم »شيار 143« 
نشس��تند. اين نماينده مجلس در اين ديدار 
چند جل��د از كلام الله مجيد ب��ا ترجمه اي از 

خودش را به نرگس آبيار نويسنده و كارگردان، 
محمد حس��ين قاس��مي تهيه كننده، سامان 
صفاري بازيگر و بهزاد هاش��مي مجري طرح 
فيلم س��ينمايي »ش��يار 143« تقديم كرد.  
دكتر حداد عادل هنگام اهداي قرآن خطاب 
به نرگس آبيار گفت: خوشحالم كه براي ديدن 
فيلم سينمايي »شيار 143« به سينما آمده ام. 
من پيشتر از طريق رسانه ها درباره شما شنيده 
و خوانده بودم و خرس��ندم كه اكنون فرصتي 
دس��ت داد تا كارگردان اين فيلم سينمايي را 
از نزديك ببينم و با شما آشنا شوم.  همچنين 
طيبه ماهروزاده عضو هيئت علمي دانش��گاه 
الزهرا و همسر غلامعلي حدادعادل در سخناني 
گفت: واقعيت اين است كه مشغله روزانه اجازه 
ديدن برخي از فيلم ه��اي روز را نمي دهد اما 
زماني كه شنيدم قرار ست فيلم »شيار 143« 
به كارگرداني يك بانوي فعال در عرصه ادبيات 
و س��ينما را ببينم با وجود همه مشغله كاري، 
براي ديدن اي��ن فيلم س��ينمايي آمدم.  وي 
افزود: بسيار خوشحالم كه بانوان مملكت مان 
در عرصه هاي مختلف حضور پررنگي دارند و 
اميدوارم شرايط مناسب براي ساخت آثاري از 

اين دست بيش از پيش فراهم شود. 

31 فيلم اجتماعي در راه جشنواره فيلم فجر

فرصت 6 ساله مجلس به صدا و سيما
همه شبكه هاي تلويزيوني ديجيتال مي شود

تقدير حداد عادل از »شيار1۴3« 

88498436سرويس فرهنگي

   معصومه طاهري
در حالي  كه معضل بيكاري در كشور وجود دارد 
و مانع سروسامان گرفتن تعدادي از جوانان شده 
اس��ت كه صد البته بيكاري خود ريش��ه بيشتر 
معض��لات اجتماعي و ميدان يافت��ن جنگ نرم 
دشمن اس��ت متأس��فانه مي بينيم و مي شنويم 
رش��ته هاي منحصر به  فرد هنري يكي يكي در 
حال انقراض و افول هس��تند. چن��دي پيش با 
استاد تراش برجسته فيروزكار گفت وگو داشتم 
گلايه مندانه مي گفت در كشور تنها دو نفر هستيم 
اين هنر را دنبال مي كنيم و با م��رگ ما هم اين 
هنر عمرش تمام مي شود؛ در حالي  كه خيلي از 
تجار عرب خليج فارس و سرمايه داران اروپايي و 
امريكايي براي خريد تابلو مي آيند و اگر كار رونق 
داشته باش��د بدون ش��ك بهترين فرصت براي 

صادرات است اما مسئولان توجهي نمي  كنند. 
 مطمئناً اي��ن تنها هنري نيس��ت ك��ه به دليل 
ناش��ناخته بودنش براي مس��ئولان در معرض 
نابودي و از بين رفتن اس��ت. اس��تاد اهتمام هم 
تنها نقره ساز با چكش كش��ورمان بود، كسي كه 
تكه هاي آثارش را تنه��ا بايد در موزه هاي مطرح 
جهاني يا عتيقه فروش��ي هاي بزرگ و ش��ايد در 
منازل متمولين كش��ورهاي مختلف دنيا بتوان 
پيدا كرد؛  مردي كه دستان بي نظيري در خلق آثار 
نقره تنها با چكش داشت اما به دليل فقر و نداري 
شب ها در مغازه اش با كف آجري مي خوابيد حتي 
به دليل نداش��تن پول براي پرداخت ماليات هر 
روز به جريمه هاي مالياتي اش اضافه مي ش��د تا 
سرانجام در غربت و تنهايي درگذشت بدون اينكه 
جانشيني براي ادامه هنر خود داشته باشد و اين 
هنر بديع و زيبا هم با مرگ اس��تاد نابود شد يا با 
مرگ استاد عباس گياهي كه آخرين بازمانده هنر 
قلمكاري به سبك پرتره محسوب مي شد، پرونده 
هنر قلمكاري نقاشي اصفهان براي هميشه بسته 
ش��د و به تاريخ پيوست. اس��تاد پورصفا دارنده 
نش��ان درجه يك هنر و صاحب مكتب در عرصه 
هنر نقاش��ي هم در زمره همين افراد ناشناخته 
است. او كه در دهه 90 زندگي خود به سر مي برد 
از بي توجه��ي و اهمال ورزي مس��ئولان به هنر 
گلايه هاي زيادي دارد. اين اس��تاد پيشكسوت 
كه آثارش در موزه هاي مش��هور و مطرح جهان 
قرار دارد و متقاض��ي حضور اين آث��ار نفيس او 
هستند در كش��ور خودمان غريب است. وي در 
نامه اي كه به بختياري استانداري وقت اصفهان 
در دولت دهم نوشته بود از او خواست تا براي هنر 
اصفهان يك موزه تخصصي بسازند اما او در پاسخ 
نوشت؛ اصفهان خودش يك موزه است و نيازي 
به موزه ندارد! انگار آقاي استاندار درد دل به حق 
اين هنرمند را با متن س��خنراني اش��تباه گرفته 
بود. استاد پورصفا 93 سال دارد و بيمار است. او 
هم به زودي از ميان ما خواهد رفت بدون اينكه 
به طور شايسته از او ياد شود و مكتب هنري اش 

تداوم پيدا كند و... 
اينها تنها مواردي بودند كه ش��خصاً در كسوت 
روزنامه نگار به طور اتفاقي با آنها صحبت داشتم، 
اما بدون شك اگر به اين موضوع، كارشناسي شده 
نگاه شود موارد بسيار زيادتري پيدا خواهيم كرد 
كه جاي تعجب و تأمل دارد، زيرا اول اينكه براي 
اين بحث يك سازمان مجزا با ساز وكار و بودجه 
مشخص تعريف شده اس��ت و ديگر آنكه با توجه 
به نياز جامعه امروز به كار و اشتغال مناسب اين 
م��وارد مي توانند يا مي توانس��تند علاوه برحفظ 
ميراث گرانقدر هنري اين تمدن كهن، وضعيت 
معيش��تي جوانان كش��ور را تا حد قاب��ل قبولي 
تأمين كنند. ش��ايد اين اهمال ورزي در حد آب 
زاينده رود يا خشكي درياچه اروميه و آلودگي هوا 
و امثالهم ديده نشود اما اينها هيچ كدام دليلي بر 
كم كاري هاي موجود نيست، سهل انگاري هايي 
كه باعث هرز رفتن ظرفيت هاي عظيم هنري و 

فرهنگي كشورمان مي شود. 
اين درحالي  اس��ت ك��ه با برنامه ر يزي منس��جم 
و فرهنگ س��ازي مي توان ضمن احي��ا و تقويت 
هنرهاي اصيل و فراهم كردن زمينه هاي صادرات، 
بستري براي اشتغال سالم و مطلوب را هم براي 
جوانان به خصوص براي بانوان جوياي هنر و كار 
به وجود آورد تا به ج��اي آنكه در اتفاقاتي عجيب 
و غريب ببينيم دانش��گاه ها رش��ته هاي س��خت 
مردانه مانند جوشكاري، معدن و...! براي دختران 
گذاشته اند در چنين هنرهايي فعال باشند. سؤال 
ما اين است چرا با وجود داش��تن ذخاير عظيم و 
باارزش هنري كه در دنيا خواهان زيادي هم دارد 
بايد چنين ناهماهنگي هايي صورت بگيرد؟! چرا 
بر اثر غفلت و بي توجهي، هنرهاي سنتي در كنار 
گوش��مان آرام آرام خاموش مي شوند و بي رونق 
مانده و چراغ دانش آنها درحال افول است؟! چرا 
هنرمندان بزرگ و تواناي كش��ورمان يكي يكي 
از دني��ا مي روند ب��دون اينكه از آنها يادي ش��ود 
يا هنرش��ان را حفظ كنيم؟! چرا ميل و اش��تياق 
جوانان را به چنين هنرهايي سوق نداده ايم تا براي 
اشتغال به آن فكر كنند؟! هنرهايي كه هم از جنبه 
اقتصادي درآمدزايي دارند و هم از نظر فرهنگي 

شاخصه هاي هويتي ما هستند.

 ظرفيت هاي عظيمي 
كه به باد مي رود    محمدصادق عابديني 

جشنواره هاي جهاني انيميشن در حال آشنا شدن با هنر انيماتور هاي ايراني هستند. حضور نمايندگان صنعت پويانمايي ايران 
در فستيوال هاي بين المللي محك خوبي براي مشخص شدن جايگاه ما در بين كشور هاي توليد كننده انيميشن است. انيميشن 
»توهم« يكي از نمونه هاي موفق در زمينه معرفي توانمندي هاي هنرمندان انيماتور كشورمان است. اين انيميشن كوتاه تاكنون 
موفق به كسب دو جايزه جهاني از جمله Festimation امريكا و جايزه دوم جشنواره cucara macara مكزيك شده است. 
»جوان« در گفت و گو با محمدرضا حنفي به بررسي وضعيت و جايگاه انيميشن هاي ايراني در عرصه بين المللي پرداخته است. 


